المستخلص عربي : 
تعتبر مشكلة ترتيب مجموعة من المهام لتنفيذها على مجموعة من الماكينات من المشاكل الهامة التي تواجه الورش الإنتاجية في الشركات الصناعية بالمملكة، خاصة أن هذا الترتيب يؤثر على الزمن الكلى المطلوب للانتهاء من تلك المهام ومن ثم الالتزام بمواعيد التسليم للعملاء.  كما يؤثر هذا الترتيب أيضاً على مدى الاستفادة من الماكينات، على كمية التخزين المرحلي، وعلى زمن انتظار المهام بين الماكينات وكنتيجة لكل هذا فسوف يتم التأثير على تكاليف الإنتاج الكلية.
وسوف يقدم هذا المشروع أساليب جديدة لحل مشاكل تسلسل المهام على الماكينات في ورش إنتاجية تتابعية أو تعاقبية وسواء كانت المهام ديناميكية أو أستاتيكية.  هذه الأساليب سوف تعتمد على أفضل خمسة أساليب استكشافية نشرت لمؤلفين آخرين وعلى بعض قواعد الترتيب لتقييم أداء منظومة الإنتاج.  كما سوف يقدم المشروع حزمة برامج تعتمد على الأساليب المقترحة، حيث تشتمل تلك الحزمة على قاعدة بيانات للمهام والماكينات وعمليات التشغيل والأزمنة وقواعد الترتيب ومعدلات الأداء.  أيضاً سوف يحتوى المشروع على تطبيق لأسلوب المحاكاة بهدف المقارنة بين الأساليب الاستكشافية بالنسبة إلى أزمنة التشغيل، أزمنة الانتظار، الاستفادة من الماكينات، وغيرهم من معايير الأداء.  إن النتائج التي سوف تستخلص من هذا المشروع سوف تساعد مخططي الإنتاج في الشركات الصناعية بالمملكة على تحقيق أفضل أداء للمنظومة الإنتاجية مثل إقلال عدد المهام المتأخرة.    ولتعميم الاستفادة من هذا المشروع سوف يتم تصميم موقع على الانترنت به عرض عن برنامج الحاسب ومعلومات عن مشاكل تسلسل المهام على الماكينات.
ويحتوى هذا التقرير على النتائج المستنبطة من العمل في المشروع (مرحلة أولى).  حيث يتناول التقرير الموضوعات التالية: مفاهيم وأساسيات مشاكل التسلسل، 
حصر للأساليب التي نشرت لمؤلفين سابقين لحل هذه المشاكل، المعلومات التي تم جمعها من بعض الشركات السعودية الكبرى، والهيكل البنائي لحزمة البرامج المقترحة وصفحات الويب المصممة خصيصاً لهذا المشروع.
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Abstract: 
The problem of order of a set of tasks to be implemented on a set of machines of the important problems facing the production workshops in the industrial companies in the Kingdom, especially that this arrangement affects the total time required for completion of those tasks and then commit delivery dates to customers. The arrangement also affects the utilization of machines, the amount of storage on the progress, and the waiting time of tasks between the machines and as a result of all this will be the impact on total production costs.
And this project will provide new methods to solve the problems of the sequence of tasks on the machines in the workshops or the productivity of sequential and sequential tasks, whether dynamic or static. These methods will depend on the best methods of discovery, published five other authors and some of the rules of order to evaluate the performance of the system of production. The project will provide a software package based on the proposed methods, which include that package on a database of tasks, machinery and operations and the times and rules of order and performance rates. The project will also contain the application of the simulation method to compare the methods for exploration to the times of operation, wait times, use of machinery, and other performance criteria. The results will be drawn from this project will help planners in the production of industrial companies in the Kingdom to achieve the best performance of the system, such as productivity reduce the number of overdue tasks. And to disseminate the benefit of this project will be designed on a Web site by a presentation on a computer program and information about the problems of the sequence of tasks on the machines.
This report contains the results derived from the work on the project (first stage). Where the report addresses the following topics: basic concepts and problems of the sequence,
Inventory of methods published for the former authors to solve these problems, the information that was collected from some of the major Saudi companies, and the formative structure of the package of proposed programs and web pages designed specifically for this project.
